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[Justitsministeren.] 
ningen om fri proces vil give sig udslag i 
ændringer, der vil blive foreslået til rets- 
plejeloven. Jeg kan slutte mig til de be- 
tragtninger, hr. Ib Thyregod kom med ved- 
rørende dette. 

Hr. Ib Thyregod nævnte også, at ting- 
lyshingsfristen ved visse embeder ikke er 
blevet: overholdt; Det er vi klar over, og 
netop de ændringer, der her er foreslået, 
tilsigter at; rette på dette forhold. Den 
deling, der foreslås, og som jo medfører, at 
der de pågældende steder bliver mindre af 
andre ting at foretage, skulle medføre, at 
fristen kunne overholdes. 

Hr. Nordqvist stillede det spørgsmål, om 
vi fra justitsministeriets side var indstillet 
på inden alt for længe at tænke på en cen- 
tralisering af tinglysningsvæsenet. Jeg er 
kendt med de tanker, der er fremme på 
dette område, og jeg forudser, at vi en dag 
kommer til at stå over for det. Men. jeg 
tror dog ikke, at en centralisering af : ting- 
lysningsvæsenet er noget, der, om jeg så 
må sige, ligger lige om hjørnet. At det 
kommer en dag, er der sikkert noget om; 
men jeg tror, vi foreløbig skal regne med 
den gældende ordning. * 

Hr. Nordqvist spurgte tillige, om man 
kunne tænke sig at oprette særlige færdsels- 
domstole. Hertil kan jeg sige, at det er jeg 
ikke tilhænger af. Jeg vil mene, at det 
bedste er, at man har de ordinære domstole 
som den almindelige instans i alle sager. 

Hr. Nordqvist rejste et andet og for så 
vidt et gammelt spørgsmål, nemlig hvorvidt 
det er heldigt at dele i civil- og kriminal- 
dommerembeder. Jeg giver hr. Nordqvist 
ret i, at det ikke er den heldigste måde at 
dele på, og jeg vil hellere dele territorialt, 
hvor det er, muligt. Men i de tilfælde, hvor 
vi her deler i civil- og kriminaldommer- 
embede, har vi ikke ment, at det var muligt 
at dele territorialt. 

Endelig rejste hr. Nordqvist spørgsmålet 
om de små embeder. Da vi i sin tid 홢 i 1956, 
tror jeg det var 홢 drøftede ændringer af 
embederne, var netop de små embeder et 
spørgsmål, der var stærkt i fremme. Jeg 
hørte til dem, der gav ud t ryk  for, at når 
man delte de større embeder, burde man 
også slå de små sammen. Dengang lykkedes 
det at slå nogle af de små embeder sammen, 
men det møder en overordentlig uvilje de 

pågældende steder. Befolkningen er mod- 
standere af, at deres retskreds nedlægges, 
selv om det er gået sådan med befolknings- 
udviklingen, at der ikke er så mange menne- 
Skèr i den pågældende retskreds. Men natur- 
ligvis er det et spørgsmål, som vi vedbli- 
vende vil have opmærksomheden henvendt 
på, og jeg skal i udvalget gøre nærmere rede 
for, hvorledes det , forholder sig, med dette 
spørgsmål. 

Jeg takker for den velvillige tilslutning, 
lovforslaget har fået. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Anden næstformand (Hanne Budtz): Efter 
de faldne udtalelser foreslår jeg, at lovfor- 
slaget henvises til , et udvalg på 17 med- 
lemmer. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. 
(Ophold). Det er vedtaget. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Valg af 17 medlemmer tif et udvalg an- 
gående forslag til folketingsbeslutning om 
foranstaltninger til sikring af borgernes fri- 
hed og fred [af Poul Dam m. fl.]. 

Valgt blev: Hanne :Budtz, Bøgholm, Adam 
Møller, Knud Østergaard, Ib Thyregod, Per 
Federspiel, Johan Philipsen,,, Svend Hau- 
gaard, Niels Helveg Petersen, Bilgrav-Niel- 
sen, K. Axel Nielsen,> Thomas Have, Frode 
Jakobsen, W àldèfnar Laursen, Otto Mørch, 
Kjeld Olesen og Poul Dam. 

Anden næstformand (H anne Budtz): Der 
er ikke mere på dagsordenen. 

Medlemmer af folketinget Per Hækkerup, 
Haunstrup Clemmehsen, Per Federspiel, 
Niels Helveg Petersen, Aksel Larsen og 
Kai Moltke har meddelt niig, at de ønsker 
at stille følgende forespørgsel til Udenrigs- 
ministeren: 

"Jf vilke oplysninger kan udenrigsministe- 
ren give om den udenrigspolitiske situation?" 

Folketingets næste møde afholdes i morr- 
gen, onsdag den 27. marts, kl. - 13 med føl- 

- gende dagsorden: 
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[Anden næstformand.] 
1) Spørgsmål til ministrene. 

2) Spørgsmål om fremme af forespørgsel til 
udenrigsministeren af Per Hækkerup 
m. fl. 

3) Første behandling af: 

Forslag til lov om omsorg for invalide- 
pensionister og folkepensionister. 

4) Første behandling af: 

Forslag til lov om husmoderafløsning og 
hjemmehjælp. 

5) Første behandling af: 

Forslag til lov om oprettelse af en insti- 
tution på Amager i Forsorgscentret for 
København m.v., afdelingen for voksne. 

6) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om 
totalisatorspil. 

7) Første behandling af: 

Forslag til lov om ikrafttræden af lov 
om opkrævning af indkomst- og for- 
mueskat for personer m. v. (Kildeskat). 

8) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om 
opkrævning af indkomst- og formue- 
skat for personer m. v. (Kildeskat). 

9) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændring af lov om 
kommunal indkomstskat. 

10) Første behandling af: 

Forslag til lov om ikrafttræden af lov 
om kommunal indkomstskat. 

11) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om udlån til arbejder- 
boliger på landet. 

12) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om ændring af lov om 
udlån til yngre landmænd. 

13) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om statslån til haglskade- 
ramte frugtavlere, gartnere og land- 
mænd [af Holger Hansen m. fl.]. 

14) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om ændring af lov om 
inddrivelse af skatter og afgifter til det 
offentlige m. m. (Inddrivelse af afgifter, 
som opkræves af toldvæsenet). 

15) Valg af 17 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om ændring af lov om 
rettens pleje. (Ændringer i retskreds- 
inddelingen m. v.). 

Mødet hævet kl. 1615. 

28. møde.  

Onsdag den 27. marts k!. 13. 

Første næstformand (Kaj Andresen): 
Finansudvalget har afgivet betænkning over 
forslag til lov om optagelse af statslån i 
udlandet. Eksemplarer er omdelt. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Spørgsmål til ministrene. 

Af Knud Østergaard til indenrigsministeren: 
홢Agter ministeren at søge valgloven 

ændret, så danske diplomater, der gør 
tjeneste i udlandet, opnår stemmeret?" 

Knud Østergaard: Det at være borger i et 
demokratisk land er så nøje forbundet med 
stemmeretten, at der skal meget vægtige 
grunde til at indskrænke denne ret. Efter 
den gældende valglov har en række danske 
borgere, herunder vore udsendte diplomater, 
som midlertidigt er borte fra riget, ikke 


